
 

 

Acta G65 del 28/11/2019  pàg. 1 de 11 

ACTA DE LA JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE LA DEMARCACIÓ DE TARRAGONA DEL COL·LEGI 
D’ARQUITECTES DE CATALUNYA CELEBRADA EL DIA 28 DE NOVEMBRE DE 2019 

 

TOUS GOMÀ-CAMPS, JOAN 

ZAGUIRRE FERNÁNDEZ, JUAN MANUEL 

ALMIRALL FERRERONS, MARIA 

ROMERA CID, JORDI 

 

AGUILERA TORRES, JOAQUÍN 

ANGLÈS PASCUAL, JOSEP 

AMORÓS MAS, CÈLIA 

BASTÚS I GUINOVART, ANNA 

BRÚ I MASIP, INGRID 

BULTÓ I BARTOLÍ, ANTON 

DRAAIJER, PAUL 

JANSÀ OLIVÉ, PAU 

MARTÍ I BALCELLS, JORDI 

NAVARRO ROMERO, CÈLIA 

PÀMIES I MARTORELL, ANTON M. 

PASCUAL SERRA, MARIA 

SOCÍAS JULBE, PERE 

TIÑENA I GUIAMET, FERRAN 

TIÑENA RAMOS, ARNAU 

A la ciutat de Tarragona, a les 7 del vespre del dia 28 
de novembre de 2019, a la sala d’actes de la seu del 
COAC a Tarragona, es constitueix en segona 
convocatòria la Junta General Ordinària de la 
Demarcació, prèviament convocada. 

 

Joan Tous Gomà-Camps, President de la Demarcació, 
presideix la sessió, Juan Manuel Zaguirre Fernández hi 
actua en la seva condició de Secretari, Maria Almirall 
Ferrerons com a Tresorera i Jordi J. Romera Cid com a 
Vocal. Assisteixen a la Junta Directiva en aquest acte 
Isabel Baixeras i Xavier Sarrà. 

 

 

 

 

 

 

Quan passen 5 minuts de la 7 del vespre, el Secretari obre la sessió tot i agraint l’assistència als 
presents.  

El Secretari informa que en compliment de la legislació sobre protecció de dades de caràcter personal,  
la reunió de la Junta General s’enregistra per mitjans audiovisuals, estant el vídeo disponible a l'arxiu. 
La finalitat d’aquest enregistrament i llibertat d’accés al mateix és tant donar la màxima difusió i 
transparència a l’acte que celebrem, com garantir que l’acta de la sessió i els actes d’execució del que 
avui s’acordi siguin conformes a la voluntat expressada per la Junta. L’enregistrament és custodiat pel 
COAC i el podrà emprar en publicacions pròpies relacionades amb l’activitat professional, llevat que 
algun dels assistents indiqui  que no ho autoritza respecte a la seva persona. Ningú manifesta la seva 
oposició a l’enregistrament. 

Abans d'entrar a l'ordre del dia, el secretari demana que si algú té algun vot delegat, no n’hi ha cap. 

 

Punt 1r - Lectura i aprovació, si s'escau, de l’acta de la Junta General Ordinària celebrada el 11 d'abril 
de 2019. 

El secretari dona per llegida l’acta de la sessió de 11 d’abril de 2019, enviada prèviament per correu 
electrònic a tots els arquitectes col·legiats a la demarcació,  demana si hi ha alguna esmena, i la sotmet  
a votació. Aquesta queda aprovada per unanimitat. 

Punt 2n - Informe de la Junta Directiva. 

El secretari cedeix la paraula al president de la Demarcació i aquest agraeix en primer lloc l’assistència 
als col·legiats que han comparegut a la sessió de la Junta General. 



 

El president manifesta que en la seva intervenció vol parlar de dues accions de futur que tindran una 
gran incidència durant l’any 2020, la transformació digital que s’està desenvolupant des d’Òrgans 
Centrals, i el Projecte de la Casa Jujol: 

 

1. Transformació digital: 

Un exemple de la transformació digital que s’està treballant i que us vull mostrar, és la implantació 
d’una nova plataforma per a la presentació de les dades que s’estan recollint per tal de disposar 
informació per a la pressa de decisions. Una d’aquestes accions, es correspon a l’enquesta que se us 
hem fet respecte a la tramitació de la llicència dels vostres projectes en els diferents municipis de la 
demarcació. 

Les dades d’aquesta enquesta presentades en la nova plataforma Power Bi, ens permeten visualitzar 
d’una forma senzilla aspectes com, el grau de satisfacció dels col·legiats de la resposta dels diferents 
ajuntaments, o el termini que tarden els ajuntaments en el tràmit de la llicència, d’acord a experiències 
reals de tots vosaltres. 

 

 

L’enquesta recull 179 respostes dels col·legiats, per tant es pot considerar bastant fiable. 

Amb aquestes dades es podrà visitar els diferents ajuntaments de la demarcació, i ens ajudaran a 
promocionar els Informes d’Idoneïtat Tècnica (IIT). El missatge a transmetre és el d’agilitzar els tràmits, 
no urbanístics, amb l’objectiu de reduir els terminis en l’obtenció de llicències a partir de la 
col·laboració amb el COAC. 

Un exemple extrem podria ser el del Vendrell, de les 179 respostes rebudes, cinc es corresponen a 
aquest ajuntament, on el termini mig de tramitació de les llicències és molt alt, 11,8 mesos, el grau de 
satisfacció dels arquitectes envers la tramitació molt baix, 1,10 sobre 7, i els arquitectes consideren 
que el nombre d’esmenes és excessiu, 81,8%. 

De les principals ciutats de la demarcació, es confirma que el termini a la Tarragona és molt alt, 7 
mesos, amb un grau de satisfacció baix i un percentatge d’esmenes adequat, mentre que a la ciutat de 
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Reus el termini és dels més baixos, 3,1 mesos, el grau de satisfacció és notable i una gran majoria 
considera les esmenes adequades. 

Aquesta informació és molt valuosa per treure’n conclusions i ens facilitarà la proposta de mesures. 

La transformació digital engegada va en aquesta línia,  poder consultar d’una forma pràctica la gran 
quantitat de dades que es disposa al COAC. 

El Joan Tous presenta un segon exemple, les dades de visat: 

 

 

El Pere Socías pregunta si tota aquesta informació ja és accessible pels col·legiats, el Joan Tous respon 
que encara estan en fase de proves i per tant encara no és accessible. 

 

2. Casa Jujol: 

El President exposa que el segon projecte del que vol parlar és el de la Casa Jujol. Explica que el col·legi 
disposa per una part d’un espai, la Casa de les Ànimes, i per l’altre l’arxiu de l’arquitecte Josep Maria 
Jujol, que va ser donat pels seus hereus al COAC. I comenta que encara hi ha una part important del 
llegat en mans del seu fill a la seva casa dels Pallaressos. 

Joan Tous recorda que l’Ajuntament de Tarragona va iniciar les gestions per ubicar un centre 
d’interpretació de l’arquitecte Jujol a un edifici davant del Teatre Metropol. Aquest projecte sembla 
que no va disposar del consens necessari i poc a poc es va anar morint. Comenta que s’ha parlat amb 
el Jujol Jr. de la proposta d’ubicar a la Casa de les Ànimes un centre d’estudi de Jujol, i n’està molt 
interessat i satisfet de la proposta. 

L’avantatge d’aquest projecte, és que es poden compartir espais i recursos amb la seu de la demarcació 
del COAC, connectant per alguns punts els dos espais. 

Per disposar d’un primer avanç projecte que permetés visualitzar el contingut de la proposta en un 
document, es va realitzar un encàrrec a l’Escola d’Arquitectura de Reus.  

El President presenta el document mitjançant la projecció de les imatges més rellevants. D’aquesta 
presentació en destaca que es manté l’estructura de l’edifici actual de la casa de les Ànimes, i es preveu 
realitzar les millores i adequacions d’un edifici d’aquestes característiques d’accés públic, com pot ser 



 

la instal·lació d’un ascensor. En diferents punts de l’edifici es realitzarien intervencions per a la 
connexió amb la seu del COAC, i a part en l’immoble annex del Carrer de l’Arc de Sant Llorenç, es 
construiria l’arxiu general de la Demarcació de Tarragona, on no només hi hauria el fons de Jujol, si no 
que si traslladaria la resta de l’arxiu actual.  

El document redactat per l’EAR permet disposar d’una base per poder parlar amb les administracions 
públiques que es preveu puguin participar en la concepció del projecte. El President explica que ja s’ha 
parlat amb l’Ajuntament de Tarragona i amb la Delegació de Cultura de la generalitat, i que està 
programada a mitjans de gener una reunió amb la Presidenta de la Diputació per parlar d’aquest tema. 

Del primer pressupost d’aquest avanç projecte, es desprèn que el pressupost previst està al voltant 
dels 2.000.000 €, i el manteniment anual serà aproximadament de 100.000 €. 

El President en acabar la seva exposició obre un torn de paraules per conèixer l’opinió dels col·legiats. 
Anton Pàmies pren la paraula i pregunta qui se n’ha de fer càrrec del cost d’aquesta intervenció, el 
President explica que de moment s’està parlant amb les administracions per poder copsar la seva 
implicació i per tant la seva participació en el projecte, i recorda que dins el COAC també hi ha el que 
es coneix com a Centre Obert de l’Arquitectura de Catalunya, que te la voluntat de funcionar com una 
xarxa de museus, aprofitant el valor excepcional que tenen les demarcacions del COAC i les seves 
delegacions. 

Pere Socías exposa que s’entén que el document encarregat a l’EAR sigui un avanç projecte per poder 
parlar amb les administracions, però demana que l’encàrrec dels propers treballs es faci mitjançant 
concurs. El Joan Tous li respon que fins que no hi hagi una definició de la participació futura de les 
diferents administracions, no es definirà quina figura jurídica tindrà l’ens que conceptualitzi i gestioni 
el centre, però que en tot cas, sigui d’una manera o d’una altra s’hauran de seguir els criteris de 
contractació de les administracions públiques, i evidentment la Llei de l’arquitectura. En tots els casos, 
i si el projecte tira endavant, està clar que es requerirà de concurs per l’adjudicació dels treballs futurs. 

L’Anton Pàmies pregunta si és previst passar totes les peces que hi ha a la casa de Jujol Jr. dels 
Pallaresos al futur centre, el Joan Tous li comenta que aquestes peces encara són propietat d’ell i que 
s’està treballant perquè en el futur els pugui llegar al COAC. 

El Joan Tous també recorda que l’arxiu de Jujol està dipositat a l’arxiu del COAC a Barcelona, i que 
evidentment si es construís aquest centre, tot l’arxiu es traslladaria a les noves dependències de 
Tarragona. 

El Juan Manuel Zaguire pren la paraula per recordar que si es construeix el nou centre amb el nou 
arxiu, i si trasllada el fons de Jujol més la resta de fons que ja estan dipositats a l’arxiu de Tarragona, 
aquest nou espai es convertiria en un referent al Camp de Tarragona. Aquest nou equipament 
facilitaria el inventariat i la catalogació d’altres fons d’arquitectes que estan dipositats a l’arxiu de la 
Demarcació, pendents encara de realitzar aquestes tasques. 

 

3. Resum de les obres realitzades: 

Amb l’ajuda d’una presentació en power point, el president fa un repàs de les obres realitzades aquest 
exercici, per una banda les que encara s’englobaven en el Pla d’Inversions de l’exercici 2018, que eren 
les corresponents a la façana sud-oest de l’edifici i la que es correspon al Carrer de Santa Tecla, els 
servei de planta baixa amb un nou accés des del pati, els serveis del restaurant aprofitant l’habitacle 
de la maquinària de l’antic ascensor hidràulic, i altres treballs complementaris com la pedra d’entrada 
del pati, la col·locació d’un pal per a la senyera a l’entrada principal o elements de seguretat al jardí 
per evitar caigudes accidentals per la presència bàsicament de nens en celebracions del Barhaus. 
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Respecte al Pla d’equipament de l’exercici 2019, s’ha aprofitat per realitzar diferents canvis en 
l’equipament audiovisual de la Sala d’Actes, nova pantalla, adaptació del canó, nous micros, cablejat, 
... a part de la il·luminació de la taula presidencial. 

Finalment, i pel que fa al Pla Patrimonial 2019-2022, el Joan Tous informa que la part corresponent a 
aquest exercici s’ha destinat a reforçar l’estructura de la 3a planta, ja que d’acord a la Due Diligence 
que es va realitzar fa un parell d’anys, es diagnosticava la necessitat de realitzar aquesta intervenció.  
Durant aquest any s'ha demanat pressupost a dues empreses especialitzades en el càlcul 
d'estructures. S'ha encarregat el càlcul i s'ha redactat. Per altra banda i consensuant amb calculistes, 
s'ha fet l'encàrrec de l'execució dels treballs, prèvia sol·licitud de tres pressupostos, a l'empresa de 
serralleria. 

Dins aquest Pla, també s’ha completat la il·luminació complementària de la Sala Annexa, i l’equipament 
amb un aparell per reforçar les prestacions per facilitar la difusió en temps real dels actes que es 
celebren a la Sala d’actes. 

Pel Pla Patrimonial de l’exercici 2020, que encara està per definir en la seva totalitat, s’ha hagut 
d’avançar una intervenció del tot necessària com és l’arranjament de la coberta de la Casa de les 
Ànimes. El President indica que independentment de la realització del projecte de la Casa Jujol, l’edifici 
necessita urgentment una intervenció a la coberta per evitar les filtracions d’aigua que estan 
malmetent l’immoble, i la restauració de la llanterna. 

 

4. Visats 

El president li passa la paraula al Sr. Jordi J. Romera perquè expliqui la situació actual del visat, que 
inicia la seva intervenció explicant que cal remarcar dos fets rellevants, el primer és que durant aquest 
exercici hi hagut un increment important respecte a la previsió, però que lamentablement aquest fet 
no ha beneficiat del tots als col·legiats de la Demarcació, ja que els principals projectes que han 
provocat aquest fort increment, han estat visats per despatxos de fora de la Demarcació. El segon fet 
fa referència al temps de visat, manifestant la seva satisfacció perquè després de diversos fets que van 
provocar un augment considerable del temps de visat, s’havien pres mesures, tal com es va apuntar 
en la darrera reunió de la Junta General, per reduir els terminis, estant des de fa ja moltes setmanes 
en 2 dies. 

El Jordi Romera presenta dues diapositives on es veu el pressupost de visat i l’estat real d’execució, 
amb el detall dels diferents tipus de treballs, i gràfiques que permeten una millor visualització de la 
comparativa. 

 



 

Les mesures que es van prendre van ser substituir el personal que havia causat baixa, incrementar el 
personal i algunes jornades laborals, i finalment es va fer una reorganització en la direcció del 
departament fixant la figura del cap de visat en la Cèlia Navarro. 

També s’ha millorat la transversalitat entre demarcacions, els departaments de visat han esdevinguts 
vasos comunicants, de tal manera que si en una demarcació hi hagut puntes de feina i en altres ha 
estat a la inversa, s’han traslladat expedients entre demarcacions per aconseguir que el temps de visat 
en totes elles sigui el mínim possible. La telemàtica del visat facilita aquestes transaccions, i el 
President aprofitar per remarcar que una actuació tan senzilla i que sembla tan evident no s’hagi 
implantat fins ara. 

El Joan Tous presenta novament els beneficis de l’eina del Power Bi per tal de mostrar una enquesta 
de satisfacció amb el visat, com de les 1.354 respostes de l’enquesta realitzada a 983 col·legiats, s’ha 
obtingut una valoració de 4,02 sobre 5 del servei. Cal remarcar a més que aquest índex de satisfacció 
a pujar any rere anys, sent del 3,88 el 2016, el 3,93 el 2017 i el 3,95 el 2018. 

 

 

 

Punt 3r - Lectura i aprovació, si escau, del pressupost de la Demarcació per al 2020. 

El president li passa la paraula a la tresorera, Maria Almirall, perquè faci les explicacions pertinents a 
l'evolució de les Bases Pressupostàries (BBPP) i el pressupost del 2020. 

Es projecten dos gràfics on es mostra en el primer d’ells l’evolució des del 2014 de les bases 
pressupostàries per les diferents demarcacions, i quina és la xifra per l’exercici 2020. La tresorera 
remarca l’important increment de les BBPP per l’exercici 2020, realitzades a partir de la situació del 
2019 on ja s’ha vist que hi hagut una gran pujada dels ingressos de visat, les BBPP han passat dels 
415.198 € el 2019 als 455.501 € el 2020, el que permet fer noves actuacions. Es recorda també que 
aquestes bases es negocien per part de les Juntes Directives, i cal remarcar que en els darrera anys la 
Demarcació de Tarragona ha estat la demarcació amb l’increment més elevat percentualment. 
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En el segon quadre es mostren els ingressos per quota i visat, i amb un diagrama es fa palès que el 
visat representa el 59% d’aquest ingressos. 

 

 

 

 

Pel que fa a les BBPP, respecte al 2019 han augmentat en 308.151 euros a tot el Col·legi, i en el 
repartiment fet per Òrgans Centrals, per a la Demarcació de Tarragona pel 2020, s'ha incrementat 
aproximadament en 40.303 euros. Amb aquest increment de les BBPP més altres ingressos, hem 
elaborat el pressupost per al 2020, puntualitzant que el pressupost respecte l’any anterior ha 
incrementat realment 22.928 €, ja que s’han reduït els ingressos atípics. 

 

Es mostra un nou quadre en que es reflecteix l’origen de les bases pressupostàries. 

 



 

A continuació es mostra el gràfic de la distribució del pressupost 2020. 

 

Els ingressos totals són de 622.526 €, on l'assignació per les quotes col·legials és de 145.134 €, els drets 
d'intervenció 310.367 € i  altres ingressos en 167.025 €. Les despeses majoritàriament són en personal 
374.139 €, seguit d'altres depeses 246.847 € i en amortitzacions 1.540 €. 

Es mostra el gràfic corresponent al pressupost 2020 comparat amb el pressupost 2019. 

 

El pressupost pel 2020 d'import 622.526 € s'ha incrementat respecte a l'any anterior en 22.928 € (un 
3,82%). L’increment d’ingressos de quotes i d’ingressos dels visats són els previstos en el repartiment 
de les BBPP, que es veuen complementats pel manteniment de la previsió d’ingressos en els certificats 
de segona ocupació, un lleuger increment dels ingressos per serveis del SAT i el manteniment de la 
resta d’ingressos, mentre que no es preveu ingressos per concursos. El Joan Tous explica però que 
s’està fent gestions per potenciar la col·laboració amb les diferents administracions en 
l’acompanyament de la gestió dels concursos, en aquest sentit, s’està treballant amb l’Ajuntament de 
Reus per l’assessorament i col·laboració en la redacció dels plecs per una licitació. 
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La tresorera detalla les depeses i els ingressos de les 5 àrees del pressupost 2020: 

Dins l'àrea de la Representació dels arquitectes cal destacar l'augment de 9.128 € en Comunicació, ja 
que durant l’exercici 2020 es voldrien incrementar i reforçar les accions promocionals del col·lectiu, a 
part de l’increment de la partida dedicada a la persona que gestiona el departament per l’increment 
de la seva jornada. En l’apartat de Representació institucional, s’ha previst una partida per a 
l’organització d’unes jornades sobre territori, mentre que pel que fa a Compensació de Junta, s’ha 
previst un increment per si algun membre de la Junta ha de fer algun treball extraordinari que li 
requereixi més dedicació en algun dels projectes plantejats. 

Dins de l'àrea de Suport i serveis professionals, es manté la previsió d'ingressos de certificats de segona 
ocupació, tot i la no obligatorietat de visar-los i haver informat per diferents vies, continua havent un 
nombre de col·legiats que ho continua fent. Pel que fa a visats, hi ha un increment en la previsió del 
2020 tal com s’ha comentat en l’explicació del repartiment de les BBPP.  

Dins l'àrea de Foment de la formació i ocupació, destacar que tot i que encara no es coneixen les 
bases que regiran les subvencions de la Diputació amb el canvi de govern, es preveu mantenir els 
ingressos per la Subvenció de la Diputació de Tarragona pels cursos de l'Escola Sert i en conseqüència 
les despeses dels ponents. Mentre que pel que fa als ingressos, s’ha previst una reducció, ja que es 
voldria realitzar alguns cursos gratuïts pels col·legiats. En aquest punt pren la paraula el Jordi Romera 
per remarcar la importància que durant aquests anys de crisi ha tingut la formació pels col·legiats, 
per tant, la voluntat és fer cursos atractius, raó per la qual demana la col·laboració de tots perquè 
facin propostes en aquest sentit. El que no es vol és que l'Escola Sert esdevingui una font de 
beneficis. La relació amb l'escola Sert de Òrgans centrals s’ha intensificat, i es busquen noves 
fórmules de cursos tan presencials com aprofitant les noves eines digitals. 

Dins l'àrea de la Promoció de l'arquitectura es preveuen uns ingressos més baixos perquè aquest any 
no es celebra el Premi Biennal Alejandro de la Sota, i també es preveu una reducció en la venda de 
publicacions, mentre que pel que fa al detall de les despeses la Tresorera passa la paraula al Juan 
Manuel Zaguirre perquè expliqui les principals línies de treball que les originen. 

El Juan Manuel Zaguirre explica que durant el 2020 es continuarà treballant amb una programació 
atractiva i de qualitat, tan pel que fa a les exposicions i conferències, com a les sortides culturals. És un 
model que funciona i que continuarà en la mateixa línia. 

Informa que a l’arxiu faria falta realitzar catalogacions i inventariat d’algun dels fons. A l’estiu es 
contracten becaris que van digitalitzant el fons, i aquest any 2020 a més es voldria disposar d’un 
arquitecte que col·labori en el inventariat dels arxius. Recordem que disposem documentació pendent 
d’inventariar i catalogar d’arquitectes com Zaragoza, Monravà, Puig Torné, ... 

Referent a la itinerància de les exposicions de les biennals, recorda que la corresponent a la XI Biennal, 
a part de les exposicions en diferents municipis de les comarques de la demarcació, també és previst 
que s’exposi fora del nostre territori d’influència, en aquesta línia s’han fet gestions per exposar-la a 
les seus dels col·legis d’arquitectes a Valladolid, Burgos i Madrid. També es recorda que l’exposició 
corresponent a la vint-anyal en aquests moments està exposada a Eivissa, després d’anar també a 
ciutats de foral la Demarcació. Pel que fa a exposicions itinerants, també es recorda que l’exposició  de 
“El temps retorna: 500 del Renaixement a la Catalunya Nova” en aquests moments està exposada a 
Horta de Sant Joan. 

 A principis d’any vinent, és previst també poder disposar del catàleg de la XI Biennal Alejandro de la 
Sota. 

Aquest any 2019 s’han iniciat els treballs de la guia de l’arquitectura del segle XX de Reus en 
col·laboració amb l’Escola d’Arquitectura de Reus. Confeccionar una guia representa molta feina, és 
un treball de 2 o 3 anys, cal recopilar molta documentació abans de poder redactar les fitxes i fer 
l’edició de la publicació. 



 

Respecte a la programació d’exposicions iniciem l’any amb una exposició dedicada a Josep Maria Jujol, 
centrada en els seus dibuixos, com la que es va exposar al COAC de Barcelona, però amb versió Camp 
de Tarragona. 

Durant l’exercici 2020 també es preveu la publicació de dos números de la revista AT. El número 
d’aquest any 2019 està molt avançat i es esperem que es publiqui en breu. 

Dins de l'Àrea estructural les diferències són poc significatives respecte al 2018. 

Reprèn la paraula la tresorera, Maria Almirall, per informar que ARQUIA ha posat a la venda el local 
del Carrer de les Coques núm. 5, i que des del Col·legi s’han mantingut converses amb la possibilitat 
de poder arribar a algun acord per la compra d’aquest l’immoble.   

El Secretari demana si algú té algun comentari a fer o vol algun aclariment. 

El Sr. Anton Pàmies pregunta a que es corresponen les amortitzacions, el Sr. Tous li respon que es 
corresponen a l’amortització del mobiliari i el material informàtic de la demarcació. 

No havent més comentaris, el Secretari dona pas a la votació del pressupost, que queda aprovat per 
unanimitat. 

 

Punt 4t–Torn obert de paraules. 

Demana la paraula l’Anton Pàmies per preguntar més detalls sobre l’actuació del reforç de la segona 
planta, i com es va decidir el criteri d’actuació. El Joan Tous li respon que es va fer una primera valoració 
arran de la Due Diligence, i que es va demanar pressupost a dos despatxos d’arquitectura especialitzats 
en estructures. Es va adjudicar a Windmill que es va considerar la proposta més avantatjosa 
i que disposa d’una llarga experiència en treballs d’aquest tipus. La primera proposta presentada per 
ells incloïa una part del reforç amb tensors, i es va descartar per l’impacte visual, la segona proposta 
és l’executada, i en un principi es va preveure col·locar un fals sostre, però en vista del resultat, de 
moment s’ha decidit deixar-ho com està.  

El Paul Draaijer demana més informació del nombre de col·legiats i del visat. El Joan Tous utilitzant la 
nova eina informàtica, informa que el nombre de col·legiats a la Demarcació és de 588 arquitectes. 

 

 

L’Anton Pàmies pregunta si amb aquesta eina també es pot saber quins despatxos de la Demarcació 
estan visant i la quantitat de visats. El Joan Tous contesta que no es disposa d’aquesta informació. 
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El Juan Manuel Zaguirre comenta que tot i que  no es disposa de la informació quantitativa de projectes 
realitzats perquè els projectes de l’administració no cal visar-los, si que s’observa que d’acord als 
requisits d’aquesta, els despatxos grans que poden demostrar més solvència econòmica i tenen 
capacitat per fer baixes més grans, s’estan emportant la majoria d’adjudicacions, mentre que els 
despatxos petits amb poca capacitat d’absorbir les despeses fixes i amb dificultats per poder demostrar 
la solvència econòmica, tenen problemes per poder accedir a contractes de l’administració pública.  

El Pere Socias intervé per comentar que totes aquestes dades referents al visat seria interessant que 
es publiquessin en premsa, alhora que també pregunta en que consisteix la figura de coordinadora de 
visat. 

Pren la paraula el Sr. Jordi J. Romera per explicar que a Tarragona la coordinació de visat la fa la Cèlia 
Navarro, i que aquesta tasca consisteix bàsicament en controlar els projectes entrants, en repartir la 
feina entre els visadors, i a coordinar-se si és el cas amb el responsable de visat d’Òrgans Centrals per 
assumir o enviar projectes per visar d’altres demarcacions. 

El Joan Tous intervé per tornar a comentar la transversalitat entre demarcacions que s’ha aconseguit, 
millorant els terminis de visat i permetent un funcionament de vasos comunicants. 

El President insisteix en la necessitat d’obtenir inputs del projecte de la Casa Jujo dels assistents, fet 
que provoca intervencions en aquest sentit: 

La Cèlia Navarro agraeix que hi hagi projectes que potenciïn la Part Alta de Tarragona i li donin valor. 

L’Anton Pàmies suggereix que s’incorpori a l’estudi l’Església de Sant Llorenç perquè hi ha diversos 
elements dissenyats per Jujol. 

Paul Dreeijer comenta que a Roterdam hi havia un museu de l’arquitectura i es va haver de tancar per 
manca d’activitat, és un risc que s’hauria d’intentar evitar en la concepció d’aquest centre Jujol. 

El Joan Tous recorda que hi va haver la possibilitat de crear el Museu de l’Arquitectura a un dels 
pavellons de Montjuïch, però que es va descartar perquè es considera que les pròpies demarcacions 
ja són centres prou rellevants per fer aquesta funció. Afirma que el COAC sempre ha apostat molt per 
la cultura, però també per la formació. 

 

No havent-hi més paraules demanades, el secretari tanca la sessió quan falta un minut per dos quart 
de 9 del vespre. 

 

 

 EL SECRETARI VP EL PRESIDENT 

 

 

 

 

Juan Manuel Zaguirre Fernández Joan Tous Gomà-Camps 
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